 مركز الاعتماد وضمان الجودة                 مقترح استحداث برنامج أكاديمي               الجامعة الأردنية
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10. نبذة عن البرنامج
	سيتم استحداث برنامج دبلوم مهني في تخصص الرعاية التلطيفية والمنزلية وذك بهدف اعداد كوادر طبية  مؤهلة و متخصصة قادرة على ايجاد فرص عمل متنوعة في عدة مجالات منها الممارسة الطبية  المتخصصة و المتقدمة و التدريس و الابحاث الطبية المتخصصة في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية. ويستهدف البرنامج الاطباء والممرضين والصيادلة والتأهيل وطب الأسنان.
Palliative care is both a philosophy of care and an organized, highly structured system for delivering comprehensive care, especially for patients faced with a life threatening illness like cancer

The goal of palliative care is to prevent and relieve suffering and to support the best possible quality of life for patients facing life-threatening or debilitating illness, and their families, regardless of the stage of the disease or the need for other therapies.

The mission of the Palliative and home care diploma is to offer trainees an excellent educational opportunity, in the form of one year of Palliative and home care Post-Graduate Diploma Training, in order to develop leaders in the field of palliative care practice, research and education.

The vision of the program is to serve as a role model for expert Palliative and Home Care training and education.  In addition, the program will advance palliative car as an academic and clinical discipline at national and international levels.

The program is targeted for physicians, nurses, pharmacists, dentist and rehabilitation.


11. بيان علاقة البرنامج برسالة الجامعة وخطتها الاستراتيجية
	يتماشى استحداث برنامح الدبلوم المهني في الرعاية التلطيفية و المنزلية مع رسالة الجامعة و الخطط الاستراتيجية للجامعة من حيث انشاء برامج دراسية ريادية و متميزة على الصعيد الوطني و الاقليمي من خلال جودة مخرجات برنامج الدبلوم المهني المقترح.



12. أسباب استحداث البرنامج
	1. عدم توفر الكوادر الطبيةالمحلية المؤهلة للعمل في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية على مستوى من المهنية مما يؤدي إلى استقطاب هذه الكوادر من الخارج.
2. زيادة أعداد المؤسسات الصحية التي توفر الخدمات الصحية التخصصية و بالتالي تزايد الحاجة إلى الكوادر الطبية المؤهلة والمتخصصة في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية.
3. محاكاة الاتجاه العالمي في جعل التخصص و تقديم الرعاية التمريضية المتخصصة على مستوى الدراسات العليا نظرا لطبيعة الحالات المرضية وأهمية الإلمام بالتقنيات والعلوم الحديثة واعتبار خريجي الدراسة الجامعية الأولى مؤهلين في  الطب والتمريضالعام.
4. زيادة رغبة الخريجين في الحصول على الدرجات العليا في المجالات التي تتيح لهم توظيف معرفتهم عملياً.

5. ارتفاع تكلفة الخدمات الصحية والتي يمكن خفضها عند توفير الرعاية التلطيفية  وتقصير فترة إقامتهم في المستشفى و تقديم الرعاية في المنزل.
6. زيادة الحاجة إلى متخصصين قادرين على تقديم الاستشارة للمؤسسات المعنية و تدريب الكوادر الحالية في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية  من الأطباء والصيادلة والممرضين.

7. زيادة الطلب من الدول العربية الشقيقة للكوادر الطبية عموماً والكوادر المتخصصة بوجه خاص.
8. زيادة أعمار المرضى مما يؤدي لتعرضهم لعدة أمراض مزمنة و مستعصية كالسرطان وأمراض الشيخوخة وقصور وظائف الأعضاء، كل ذلك أدى إلى ظهور احتياجات مختلفة للمرضى ليست فقط بالمستشفيات بل وفي منازلهم أيضاً.
9. زيادة نسبة الأمراض المزمنة والمستعصية والاعاقات مما أدى إلى زيادة معاناة المرضى خلال فترة المرض أو نهاية الحياة بالاضافة إلى زيادة أعباء الرعاية الصحية على ذويهم خاصة والمجتمع والقطاع الصحي بصفة عامة.
10. زيادة الوعي لدى أفراد المجتمع بحقهم في الحصول على رعاية صحية و طبية متخصصة باستطاعة خريج هذا البرنامج توفيرها.
As the number of cancer cases in Jordan and in the Arab world is increasing, there is a growing need for specialist palliative care providers to provide expert management of those patients with advanced, incurable illnesses like cancer and other debilitating diseases.  Patients with advanced incurable illness face a multiple facets of suffering including physical like severe distressing symptoms, to psychological, social and spiritual suffering. Patients will require a special kind of expertise and skills from different disciplines (physicians, nurses and pharmacists) to address their complex needs.  Palliative care education is scarce in undergraduate and postgraduate schools throughout the region. This highlights the urgent need for specialty training programs as a part of capacity building to build the work force of experts to meet the demand in Jordan and the Arab world.



13. نتاجات التعلّم المستهدفة
	بنهاية البرنامج يجب على المتدرب أن يكون قادراً على أن:
المعرفة والفهم
1. يقيم المشاكل الصحية الرئيسية والمتعددة والظروف التي تؤثر على المرضى المصابين بالأمراض المستعصية والمزمنة متل السرطان.
2. يقدر تأثير المعتقدات والقيم الثقافية والاجتماعية والروحية  على صحة المرضى وأسرهم عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية.
3. يحدد السياسات والقوانين والتشريعات المحلية و الدولية التي تؤثر على صحة المرضى وأسرهم عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية.
4. يجمع المفاهيم والمبادئ من الفنون، والعلوم الإنسانية، والعلوم الصحية الأساسية، والنظريات الطبية الحديثة عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم.
المهارات المعرفية والفكرية

1. يطور المعرفة والمهارات اللازمة لتقييم صحة مرضى الرعاية التلطيفية والمنزلية.
2. يطور المعرفة فيما يتعلق بمفاهيم ومبادئ الرعاية التلطيفية والمنزلية ومعالجة الألم والأعراض والقدرة على التعامل مع المرض في المراحل المتقدمة..
3. يظهر التفكير التحليلي النقدي واتخاذ القرارات المقرونة بالأدلة في تقييم الاحتياجات وتخطيط وتنفيذ وتقييم نتائج الرعاية التلطيفية المقدمة للمرضى وأسرهم في المراكز الصحية والمستشفيات والمنازل. 
4. يقيم المعرفة الحديثة المتعلقة بالرعاية التلطيفية وعلاج الألم والأعراض والرعاية النفسية والاجتماعية والروحانية للمرضى وأسرهم.
5. يستخدم المبادئ المهنية والاخلاقية والقانونية عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم.
6. يقيم السياسات المتعلقة بتوفير الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم.
المهارات الخاصة

1. يظهر الكفاءة عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم باستخدام منهج علمي شامل يخص المريض وأسرته.
2. يقيم مبادئ الاتصال العلاجي عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم.
3. يستخدم التفكير النقدي والمهارات التحليلية والطب المبني على البراهين والأدلة عند تقديم الرعاية التلطيفية والمنزلية للمرضى وأسرهم.
4. يطور مهارات البحث العلمي لتحليل القضايا المتعلقة بالرعاية التلطيفية والمنزلية.
5. يظهر القيادة عند تقديم وإدارة وتطوير الرعاية التلطيفية والمنزلية المقدمة للمرضى وأسرهم.
6. يظهر استخدام وتوزيع الموارد بشكل مناسب و متساوي.
مهارات التحويل 

1. يدافع عن حقوق المرضى المحتاجين للرعاية التلطيفية والمنزلية وأسرهم.
2. يطور المهارات القيادية من خلال التعاون مع مقدمي الرعاية الصحية الاخرين لإدارة الرعاية المقدمة للمرضى وأسرهم.
3. يظهر تحمل المسؤلية والتطوير المهني المستمر.
4. يحقق المعايير المهنية والمبادى التوجيهية والتشريعات والقيم المهنية عند تقديم الرعاية للمرضى وأسرهم في المراكز الصحية والمستشفيات والمنازل.
5.  يدعم تطوير المعرفة الطبية العلمية والعملية من خلال إجراء البحوث في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية.
Knowledge and understanding

1. Evaluate major health problems and conditions affecting the health of patients diagnosed with terminal or incurable illness like cancer and their families nationally and internationally.
2. Appraise the effect of cultural, social and spiritual beliefs and values for palliative and home care patients and their families.

3. Identify local and international polices and regulations affecting the health of palliative and home care patients and their families.
4. Understand the specific issues surrounding end-of-life and contribute to a care plan that optimizes the likelihood of a comfortable and dignified death.

5. Assemble concepts and principals from the arts, humanities, basic health services, and medical theories in providing professional palliative and home care to patients and their families.
6. Understand the pathophysiology of common symptoms in advanced disease, including pain, fatigue, vomiting, depression, dyspnea, delirium, and cachexia and symptom management.
7. Learn about most common medications used in palliative care.  Understand the mode of action, side effects, and drug-drug interactions. 
8. Understand advanced directives and goals of care, and understand the ethical considerations involved at end-of-life care, including: “Do-not-Resuscitate” (No Code) orders; nutrition and hydration; and the withholding and withdrawal of life sustaining therapy.

Cognitive and intellectual skills

1. Develop necessary knowledge and skills in assessing the health of palliative and home care patients.
2. Develop knowledge regarding concepts of palliative care, home care, pain and symptoms management, death and dying.
3. Demonstrate critical analytical thinking and evidence based decision making in undertaking assessment of needs, planning, implementing and evaluating outcomes for palliative and home care patients and their families in healthcare centers, hospitals and homes.

4. Appraise current knowledge related to palliative and home care, pain and symptoms management, and psychological and religious care for patients and their families.

5. Use principles of professional, ethical, and legal issues in providing palliative and home care to patients and their families.
6. Evaluate polices pertaining to palliative and home care.
Subject specific skills
1. Demonstrate competency in providing palliative and home care to patients and their families using a holistic scientific patient and family centered approach.
2. Conduct a comprehensive history and physical/neurological examination.

3. Develop and implement a care plan for patients who require specialist-level palliative care.

4. Integrate knowledge from various disciplines, diagnostic test and clinical data in developing care plans.

5. Coordinate comprehensive palliative care plan for patients with advanced illness.

6. Make appropriate referrals to other disciplines and specialists.

7. Plan and coordinate outpatient and home health care follow-up.

8. Appraise principles of therapeutic communication in providing palliative and home care for patients and their families.

9. Use critical thinking, analytical skills and evidence based medicine in providing palliative and home care for patients and their families.

10. Develop research skills to analyze issues pertaining to palliative and home care.
11. Illustrate leadership in the delivery, management, and advancement of palliative and home care.
12. Illustrate appropriate resource utilization and equitable distribution 

Transferable skills
1. Defend the rights of palliative and home care patients and their families.
2. Communicate with and educate patients and families.
3. Engage in decision-making and conflict resolution related to palliative and end-of-life care.

4. Develop leadership skills in collaborating with other health care provider in managing palliative and home care patients.
5. Function as a member of an interdisciplinary team in inpatient, outpatient, and home care settings

6. Demonstrate responsibility accountability, and continued professional development.

7. Verify professional standards, guidelines, legislation, and professional values in providing palliative and home care to patients and their families in healthcare centers, hospitals and homes.

8. Support the development of scientific medical knowledge through conducting research in the field of palliative and home care.


14. برامج محلية مشابهة
	1. برنامج  دبلوم الرعاية التلطيفية / الأكاديمية العربية المفتوحة للرعاية التلطيفية بالتعاون مع الجامعة الألمانية الأردنية (البرنامج غير معتمد وعدد ساعات التدريب السريري غير كافية).


15. الجدوى الاقتصادية والبحثية للبرنامج
	1. توفير فرص عمل جديدة للخريجين.
2. المساهمة في التوسع في خدمات القطاع الصحي.

3. تطوير القطاع الصحي للتعامل مع المستجدات والأحداث السياسية والاقتصادية والاجتماعية.

4. الارتقاء بمستوى الخدمات الصحية في المستشفيات و المنازل المقدمة للمواطنين والمقيمين العرب والأجانب.
5. تخفيف تكاليف علاج المرضى في المراحل المتقدمة.

6. اعادة توزيع الموارد الصحية بشكل أفضل.


16. الرسوم الدراسية المقترحة للساعة المعتمدة
	  100 دينار للساعة المعتمدة (التكلفة 2400 دينار)


17. خطة القسم للحصول على مساهمات مالية للبرنامج
	لا يوجد.


18. الكوادر الأكاديمية والإدارية الإضافية المطلوبة لاستحداث البرنامج
	  Currently the program is administered by 3 full time consultants with considerable experience of more than 10 years in palliative and home care education and training.  

The palliative care team is supported by other full time consultants, who are all trained in North America, Europe and Jordan in different oncology fields, such as medical oncology, hematology, pediatric hematology/oncology, gynecology oncology, radiation oncology, Anesthesia, Intensive care and other medical and surgical specialties. 

A highly skilled Multidisciplinary Team, consist of 4 palliative care nurse coordinators, 8 home palliative care nurses, a social worker, a clinical pharmacist and spiritual advisor, 2 clinical psychologist and a volunteers are available to support the interdisciplinary education and training. 
In addition, faculty includes senor faculty from nursing and pharmacy departments  


19. المرافق والمعدات والأجهزة المطلوبة لاستحداث البرنامج
	1. قاعات تدريسية مجهزة باجهزة كمبيوتر وانترنت و الواح ذكية في أكاديمية مركز الحسين للسرطان .
2. مراجع و كتب علمية متخصصة وادبيات حديثة من خلال قواعد البيانات الالكترونية ومكتبة مركز الحسين للسرطان.

 3.  قسم وخدمات الرعاية التلطيفية والمنزلية في مركز الحسين للسرطان.
Hosting Institution &Program Setting 
King Hussein Cancer Center (KHCC), in Amman, Jordan through King Hussein Cancer Center Academy, will serve as the hosting institution for a postgraduate palliative and home care diploma.

In 2016, King Hussein Cancer Center cared for more than 3500 new cancer cases and had a total number of admissions exceeded 9000. Patients present with different stages of their disease trajectory, from early to terminal illnesses. There are good number of cases seen in KHCC having multiple medical comorbidities in addition to cancer like end organ failure (heart, liver, lung, and kidney), strokes, and Dementia. Exposure to special populations including children, frail elderly and cognitively impaired 

This case load and mix covers the whole spectrum of patients needing palliative care; also makes KHCC a fertile resource for education and training. Trainees will have a great opportunity to provide meaningful care in a supervised environment.  

Current Palliative Care Services: Palliative and home care services was established in 2004, and expanding rapidly to include in-patient consultation, in-patient palliative care unit, out-patient clinics and home health care services.


20. إتفاقيات ومحادثات مشتركة مع جهات أخرى حول البرنامج
	1. مركز الحسين للسرطان - الأردن
2. جامعة يال – الولايات المتحدة الأمريكية

3. المجلس التمريضي الأردني- الأردن 
4. اللجنة الوطنية للرعاية التلطيفية التابعة لوزارة الصحة.


21. مدى تأثير البرنامج على غيره من البرامج الأكاديمية في الجامعة
	يعزز برنامج الدبلوم المهني في الرعاية التلطيفية والمنزلية الفرص المتاحة للعاملين في القطاعات الصحية في التخصص بمجالات تمريضية جديدة ولا يؤثر على غيره من البرامج الأكاديمية في الجامعة.


22. الاستشارات داخل الجامعة
	يرجى التزويد بما يثبت استشارة القائمين على استحداث  البرنامج للجهات المعنية في الجامعة مثل مركز الاعتماد وضمان الجودة، و وحدة الشؤون المالية، ووحدة القبول والتسجيل، وعمادة البحث العلمي، وكلية الدراسات العليا، وغيرها...
اتفاقية الجامعة الأردنية مع مركز الحسين للسرطان واجتماعات عديدة.


23. الموارد البشرية:

	التسلسل
	الاسم
	القسم
	

	1
	د. عمر شامية 
	الرعاية التلطيفية
	مركز الحسين للسرطان

	2
	د. أحمد عفافشة
	التمريض
	مركز الحسين للسرطان

	3
	د. عزيزة سالم
	أكاديمية مركز الحسين للسرطان
	مركز الحسين للسرطان

	4
	د. محمد نصار
	كلية التمريض
	الجامعة الأردنية

	5
	د. عيسى منصور
	كلية التمريض
	الجامعة الأردنية

	6
	د. ميسون عبد الرحيم
	كلية التمريض
	الجامعة الأردنية

	7
	د. عبد الله العبادي
	كلية الطب/ مستشفى الجامعة
	الجامعة الأردنية

	9
	د. محمود ابوناصر 
	الرعاية التلطيفية
	مركز الحسين للسرطان


مقرر لجنة الخطة/ القسم: ------------------------ التوقيع ---------------------------------
رئيس القسم: د. عمر شامية ---------------- التوقيع ----------------------------------------

مقرر لجنة الخطة/ الكلية: ------------------------- التوقيع --------------------------------

وحدة القبول والتسجيل: ------------------------- التوقيع ----------------------------------
مركز الاعتماد وضمان الجودة: ------------------------- التوقيع-----------------------------
العميد: ------------------------------------------ التوقيع--------------------------
كلية الدراسات العليا: ------------------------- التوقيع ------------------------------------

مقرر لجنة الخطة/ الجامعة: ------------------------- التوقيع -------------------------------
مجلس العمداء: ------------------------- التوقيع---------------------------------------
                                                                                   نسخة إلى:
                                                                                        الأقسام الأخرى   
                                                                                                    مساعد العميد لضمان الجودة  
                                                                                    ملف البرنامج

                                                                                                    مركز الاعتماد وضمان الجودة
أكاديمية مركز الحسين للسرطان
 بالتعاون مع
 الجامعة الأردنية
 قسم الرعاية التلطيفية
مركز الحسين للسرطان
الخطة الدراسية لدرجة

الدبلوم المهني في الرعاية التلطيفية و المنزلية 
2017
الخطة الدراسية لدرجة
الدبلوم المهني في الرعاية التلطيفية و المنزلية
أولا : أحكام وشروط عامة :

1.  تتفق هذه الخطة مع تعليمات برامج الدراسات العليا النافذة.

2.  التخصصات التي يمكن قبولها في هذا البرنامج:

·  بكالوريوس في الطب أو الصيدلة أو التمريض أو التأهيل أو طب الأسنان
ثالثاً : تتكون مواد هذه الخطة من (24) ساعة معتمدة موزعة كما يلي :
أ. المواد الإجبارية: (24) ساعة معتمدة:

	رقم المادة
	اسم المادة
	الساعات المعتمدة
	نظري
	عملي
	المتطلب السابق

	
	منهجية البحث  والأساليب الإحصائية في البحث الصحي 
	2
	2
	-
	-

	
	الرعاية التلطيفية والمنزلية: آداب وأدوار وتحديات أخلاقية
	2 
	2 
	-
	-

	
	مقدمة في الرعاية التلطيفية والمنزلية
	2 
	1 
	1
	-

	
	معالجة الأعراض في الرعاية التلطيفية والمنزلية –
	3
	2
	1
	-

	
	الرعاية  التلطيفية والمنزلية لمرضى الحالات التخصصية في أماكن الرعاية المختلفة
	3
	2
	1
	

	
	مهارات التواصل في الرعاية التلطيفية والمنزلية
	3
	3
	-
	

	
	التدريب السريري المتقدم في الرعاية التلطيفية -سريري 1
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STUDY PLAN

Professional Diploma Degree in Palliative and Home Care

I. GENERAL RULES AND CONDITIONS:-

1. This plan conforms to the regulations of the general frame of the programs of graduate studies at the University of Jordan
2. Eligibility for admission into this program:

· Holders of the Bachelor’s Degree in Medicine, Pharmacy, Nursing, Dentistry or Rehabilitation.

II. THE STUDY PLAN: Studying (24) Credit Hours as follows: 
1. Obligatory courses : (24) Credit hours

	Course No.
	Course Title
	Credit hrs
	Theory
	Prac.
	Pre - request

	
	Research and Statistical Methods for Health Care Research
	2
	2
	-
	-

	
	Palliative and Home Care: Ethics, Roles and Challenges
	2
	2 
	-
	-

	
	Introduction to Palliative and Home Care 
	2 
	1 
	1
	-

	
	Symptoms Management in Palliative and Home Care
	3
	2
	1
	-

	
	Palliative and Home Care for Special Patients and Across Settings
	3
	2
	1
	

	
	Commination Skills in Palliative and Home Care
	3
	3
	-
	

	
	Advance Clinical Palliative and Home Care - Practicum-1
	3
	-
	3
	

	
	Advance Clinical Palliative and Home Care - Practicum-2
	6
	-
	6
	

	Total
	24
	12
	12
	



*Each credit hour (practice) equals (8) actual clinical hour

B. An exam for each course and a Comprehensive Exam at the end of the Diploma according to the instructions of professional diploma award
	Professional Diploma in

Palliative & Home Care



	First Semester
	Second Semester

	Course No.
	Course Title 
	Credit hrs.
	Course No.
	Course Title
	Credit hrs.

	
	Research Method and Statistical methods for health care research   
	2
	
	Palliative & home care for special patients and across settings
	3

	
	Palliative and Home Care: Ethics, Roles and Challenges
	2
	
	Communication skills in palliative and home care
	3

	
	Introduction to Palliative and Home Care
	2
	
	Advance Clinical Palliative and Home Care - Practicum-1
	3

	
	Symptoms Assessment and Management in Palliative Care 
	3
	
	
	

	
	Total 
	9
	
	Total 
	9

	

	Summer Semester

	Course No. 
	Course Title
	Credit hrs.

	
	Advance Clinical Palliative and Home Care - Practicum-2
	6

	
	Total 
	6


وصف المواد
COURSE DESCRIPTION
 منهجية البحث والأساليب الإحصائية في البحث الصحي  (2 ساعات معتمدة)

يزود هذا المساق الطلبة بالمعرفة حول طبيعة وخصائص أكثر أنواع التحليل الإحصائي استخداما في الحقل الصحي ،  مثل الوصف الإحصائي،  معامل الارتباط،  معادلة انحدر الخط المستقيم،  التحليل ألعاملي،  وطرائق التحقق من الفرضيات الإحصائية.  كما سيكتسب الطلبة المهارة والمعرفة في استخدام برامج الحاسوب الإحصائية بحيث يتمكنوا من إدخال البيانات وتحليلها وقراءة نواتجها .


كما وتزود هذه المادة الطلبة بالمعرفة المتقدمة بأساليب البحث العلمي وأنواعها المختلفة من حيث خصائصها واستخداماتها  وكذلك إيجابياتها وسلبياتها ،  وتركز على أهمية استخدام البحث العلمي كقاعدة لتطوير المعرفة الطبية،  وتتيح هذه المادة الفرصة للطلبة لتطبيق أسس ومبادئ البحث العلمي من خلال تصميم مشروعات بحثية كل في مجال تخصصه .
Research and Statistical Methods for Health Care Research (2 Credit Hours)
Statistical techniques (descriptive statistics, correlation and linear regression, factor analysis, and elementary hypothesis testing), and their applicability to specific health care problems within the context of health care discipline.  Students will develop skills and knowledge in the use of computing software and to reinforce learning through assignments, including the analysis of data and interpret computer output

In addition, the course introduces the students to different research designs, instruments, methods of data collection and analysis. This course focuses on the utilization of scientific research in the development of health care knowledge. The students will have the opportunity to design a research proposal in his/her area of specialization.

Proposed Objectives:
1. Introduction to Research: Definition of Research, The Importance of Research in practice, sources of evidence in research, purposes of research.

2. Research Problems, Research Questions, and Hypotheses.

3. Reviewing the Literature: Purposes of a Literature Review , Scope of a Literature Search, Locating Relevant Literature for a Research Review

4. Quantitative research designs: Experimental, Quasi-Experiments, & Nonexperimental Research

5. Qualitative Research Designs: Major types of Qualitative Research Designs

6. Sampling Methods: Nonprobability Sampling, Probability Sampling, Sample Size in Quantitative Studies

7. Data Collection & Measurement: Major Types of Data Collection Methods, Data Collection Plan

8. Analyzing Quantitative Data (Descriptive Statistics):  Levels of Measurement, Frequency Distributions, Central Tendency & Variability

9. Analyzing Quantitative Data (Inferential Statistics): Sampling Distributions, Testing Differences Between Two Group Means, Testing Differences Between Three or More Group Means

10. Writing Research Proposal: Components of Research Proposal,  Funding for Research Proposals

11. Ethical considerations in Health Care Research. The Need for Ethical Guidelines, Consent form, IRB

12. Communicating Research findings.
الرعاية التلطيفية والمنزلية: آداب وأدوار وتحديات أخلاقية (2 ساعات معتمدة)

يحدد هذا المساق العلاقات ما بين مخرجات الرعاية التلطيفية للأفراد الذين يعانون من المشكلات المرتبطة بالأمراض التي تهدد بقائهم على الحياة (المستعصية)، والمعوقات التي تنتج عنها. و يهدف المساق إلى توسيع نطاق فهم الطلبة للسياسات المتعلقة بالرعاية التلطيفية والتي تشكلها أنظمة مؤسسات الرعاية الصحية على المستوى المحلي (في الأردن). كما يقدم المساق للطلبة نماذج عالمية لوجهة نظر دولية بشأن المناقشات الأخلاقية المعاصرة لاسيما تلك التي تتعلق بقضايا المساواة في الحصول على الرعاية الصحية الفضلى والمشاركة في صنع القرار في الرعاية السريرية المقدمة للمريض في المراحل النهائية في الحياة. كما يسلط هذا المساق الضوء على الثغرات في الممارسة والتنفيذ.
كما وتزود هذه المادة الطلبة بالمعلومات المتقدمة حول الأدوار الطبية المتخصصة وانعكاسات ممارستها المتقدمة وأثرها في تطور المهنة في مجال الرعاية التخصصية ودوره في وضع أو تحديث أو تغيير السياسات.  وتركز المادة على دور الأخصائي الطبي في الدفاع عن حقوق المريض وتناقش بعض المسائل المتعلقة باختلاف الثقافات والأدبيات التي تواجه الأخصائي الطبي  في مجال الرعاية التخصصية وتوفر دليلاً لاتخاذ القرارات الأدبية المناسبة . 

Palliative and Home Care: Ethics, Roles and Challenges (2 credit hours)    

This course discusses the implications of advanced practice and its effects on the development of the health care profession. In addition, the course will focus on the role of the health care discipline as a patient advocate and discusses some of the cross cultural and ethical issues that face health care providers in providing care for their patients and families and provides guidelines for ethical decision making. 
In addition, this course explores the relationship between outcomes of palliative care for individual clients and how these are shaped by wider constrains. It aims at extending students' understanding of the policy and political drivers shaping care delivery internationally and in Jordan. It also introduces the students to the international perspective on contemporary ethical debates particularly as they related to issues of equity of access to quality care and end of life decision making in clinical practice. Moreover, the course will highlight gaps in practice and implementation
Proposed Objectives:
1. Patient rights and responsibilities

2. Principles of ethics in health care

3. Advance care planning

4. Role of multi-disciplinary team in palliative and home care.

5. Principles care for the dying patients 

6. Withdraw and withholding of care

7. National  Challenges( man power ,opioid ,late referral ,lack of knowledge  & experiences , care giver support ,community )

8. Palliative Emergencies (spinal cord compression ,seizures , Respiratory  depression  ,hemorrhage ,falls 

9. Death &Dying (post mortem care) 

10. Palliative Interventional Procedure

11. Nutritional  & Hydration at End of Life Care

12. Function assessment & management 

13.  Research Challenges  in palliative care

14.  Challenges of delivery acre at home

15.  Professional burnout

16.  Suicide and euthanasia
مقدمة في الرعاية التلطيفية و المنزلية  (2 ساعات معتمدة)

يعّرف هذا المساق الطلبة بالنظريات الرئيسة في مجال الرعاية التلطيفية، وتوسيع مداركهم في فهم الاحتياجات الفسيولوجية والنفسية والاجتماعية والثقافية والروحية للأفراد الذين يعانون من المشكلات المرتبطة بالأمراض التي تهدد بقائهم على الحياة (المستعصية) مع سياق نهج الأسرة. ويركز هذا المساق على الرعاية التلطيفية الشاملة آخذا بالاعتبار الفلسفة، والنظريات، والدراسات العلمية ومعايير الرعاية الصحية في مختلف الحقول الصحية وضمن سياق نهج الأسرة. كما يناقش المفاهيم والمبادئ الأساسية في مجال الرعاية التلطيفية؛ كمفهوم المعاناة والراحة وحفظ الكرامة والعناية بالجروح والموضوعات المتعلقة بالحزن والفجيعة.

Introduction to palliative and Home care   (2 credit hours)    
This course introduces students to the theories in palliative care and extends their understanding of the physical, psychosocial, cultural and spiritual needs of the clients and their families. The emphasis of this course is the philosophy, theory, evidence base, standards of care, and interdisciplinary aspects of comprehensive aspects of palliative care for clients and their families experiencing life threatening illness.  It also discusses the basic concepts and principles in palliative care such as suffering, comfort, and dignity. The course also have a special modules for wound care, grief and bereavement.

Proposed Objectives:
1- What is  Hospice and Palliative Care

2- What is Home Care

3- Dimensions of Hospice, Palliative and Home Care

4- Concept of suffering /Distress

5- Principles of interdisciplinary Care

6- Principles of Prognostication 

7- Principles of psychosocial support in Palliative Care 

8- Principles of social support 

9- Principles of spiritual support 

10- Greif and Bereavement

11- Wound management (Malignant Wound & Pressure Ulcer)

12- Principles of effective Home Care delivery

معالجة الأعراض في الرعاية التلطيفية والمنزلية ( 3 ساعات معتمدة)
صممت هذه المادة لتطوير معارف الطلبة واستيعابهم للطب السريري في مجال الرعاية التلطيفية وطرائق معالجة الأعراض المصاحبة للمشكلات المرتبطة بالأمراض التي تهدد بقاء الأفراد على الحياة (المستعصية)، والأعراض الجانبية التي تنجم عن تناول الأدوية والعلاجات الموصوفة.  ومن ثم تقديم الرعاية الصحية حسب حاجة المريض. وتوفر المادة معرفة واسعة بالأدوار المتقدمة في رعاية المرضى اللذين يعانون من أمراض مستعصية. كما تركز المادة على مسائل الموت والاحتضار وعلى مفاهيم الحياة والمعيشة. وتؤكد على الموضوعات المتعلقة بالحزن والفجيعة ، والشيخوخة، وعملية الحداد  وفقدان الأفراد ضمن سياق نهج الأسرة.
Symptoms management in palliative and Home care (3 credit hours)    
This course provides a study of the illness trajectories for chronic illness that are leading death. The assessment and management of the chronic illnesses, as well as pain and symptoms associated with the illnesses will be examined. The focus will be on enabling patients, families, and healthcare professionals to anticipate and prevent/reduce adverse symptoms from life threatening serious illness to maximize the quality of life for the individual experiencing life threatening illness and their family. This course also allows students to focus on questions of death and dying and life and living with emphasis on the topics of grief, bereavement, aging, and the dying process as it relates to clients and their families.  
Patients with advanced illness encounter pain in variable severity and forms .In addition to many other symptoms.  This course will describe general approach to symptoms assessment and management and then describe principles of pain assessment and management followed by specific symptom assessment and management.

Proposed Objectives:

	1- Pain pathophysiology & Principles of Pain Assessment

	2- Pharmacological and non- Pharmacological management of pain 

3- Practical approach to Pain Management 

	4- Neurological symptoms

	5- Cardiovascular symptoms

	6- Respiratory symptoms

	7- Gastrointestinal symptoms

	8- Genitourinary symptoms

	9- Skin and mucus membrane symptoms

	10-  Musculoskeletal symptoms

	11- Cognitive symptoms 

	12- Psychological symptoms 


الرعاية  التلطيفية والمنزلية لمرضى الحالات التخصصية في أماكن الرعاية المختلفة ( 3 ساعات معتمدة)

يمكن هذا المساق الطلبة على التعرف على أماكن توفير الرعاية التلطيفية والمنزلية المختلفة للمرضى مثل داخل المستشفيات والعيادات الخارجية والمنازل ودور العجزة. وتهدف الدورة أيضا إلى مساعدة الطلبة في تحديد مرضى السرطان وغيرهم من الأمراض المستعصية المختلفة كمرض قصور القلب والكلى والرئتين والكبد وأمراض الشيخوخة والاعصاب وغيرها الذين يحتاجون إلى الرعاية التلطفية.
Palliative & home care for special patients and across settings (3 credit hours)    
This course enables participants to identify the different settings of palliative and home care delivery in inpatients, outpatients, home care, and hospices. The course also aims to help participants in identifying cancer and non-cancer patients in need of palliative care.

	  Proposed  Objectives:


	

	1- Principles of home care delivery

	2- Pediatric palliative care

	3- Palliative care in advanced heart disease

	4- Palliative care in advanced renal disease

	5- Palliative care in advanced liver disease

	6- Palliative care in advanced neurological diseases (ALS, MS, strokes)

	7- Palliative care in patients with dementia

	8- Patient safety at different settings

	9- Infection control at different settings

	10- Patient and family education

11- Palliative Care for advanced cancer patients


مهارات التواصل في الرعاية التلطيفية والمنزلية ( 3 ساعات معتمدة)

التواصل الفعال هو أساس الرعاية التلطيفية والمنزلية عالية الجودة ومن أهم المهارات للعاملين في مجال الرعاية التلطيفية والمنزلية. يمكن استخدام منهج فردي للرعاية فيما يتعلق بالقيم والمعتقدات و التواصل من مرحلة التشخيص حتى الموت على تعزيز التعاون وتعزيز الأمل و والدعم للمرضى. كما ويسلط هذا المساق الضوء على التواصل الفعال بين الفريق الطبي متعدد التخصصات.
Communication skills in palliative and home care (3 credit hours)    
Effective communication is the foundation of high quality palliative and home care, it is an essential skill for health care professionals of palliative. Using an individualized and respectful approach to care, from diagnosis to death, with regard to values, preferences, and beliefs, communication can foster collaboration, continuous presence, fostering of hope, patient advocacy, and support.  

Plan of care can be achieved through effective communication skills, which is based on the identified and expressed preferences, values, goals, and needs of the patient and family and is developed with professional guidance and support for patient-family decision making.  Effective communication promotes proper assessment and management of the physical, psychological, social, and spiritual domains.

In addition, the course will highlights effective multidisciplinary team communication.

Proposed Objectives

1- Team communication and collaboration

2- Communication behaviors valued by patients and families

3- The role of the team in palliative care communication 

4- The COMFORT model: a model for effective communication

5- Information needs of patients and families

6- The role of anxiety in communication

7- Communication approaches

8- Patient and family meetings

9- Advance care planning

10- Negotiating  goals of care

11- Communicating barriers

12- Discussion of life-sustaining treatments

13- Transition to death

14-  Resolution

التدريب السريري المتقدم في الرعاية التلطيفية - سريري 1 و سريري 2 (9 ساعات معتمدة)
صمم هذا المساق لتوسيع معرفة الطلبة  وفهمهم للجوانب المتعلقة بالرعاية التلطيفية. ويهدف الجزء العملي إلى تحضير الطالب كمختص في الرعاية التلطيفية وأن يطبق مفاهيم الرعاية التلطيفية كل حسب اختصاصه, وإجراء التقييم الصحي المختص, كما يشارك في صنع القرارات الطبية المتعلقة بالأفراد الذين يعانون من المشكلات المرتبطة بالأمراض التي تهدد بقائهم على الحياة (المستعصية). ويعتمد الطالب الخطة التخصصيةا إطارا في أثناء تقديمه الرعاية التلطيفية للمرضى وعائلاتهم. وتعمل هذه المادة على تأهيل المختصين للعمل في مجال الرعاية التلطيفية والقادرين على تقديم الرعاية النوعية المثلى لشخص المريض بحيث تضمن جودة عالية للرعاية الصحية المقدمة للمرضى وذويهم ضمن فريق الرعاية التلطيفية .

يتم في هذا المساق  إعطاء المتدربين الفرصة لتطبيق معارفهم و تجربة سيناريوهات سريرية حقيقية على أرض الواقع. وسيقوم المشاركون بالتعامل مع المرضى وعائلاتهم في مختلف البيئات بما في ذلك المرضى داخل المستشفى وفي منازلهم.
 
 
Advance Clinical Palliative and Home Care – Practicum 1 & 2 (9 credit hours)
This course is designed to provide an opportunity for students to broaden their knowledge and understanding of a number of aspects regarding palliative care. The course will focus on; applying the concept of palliative care, assessment, decision making, & symptom management. In addition, the course aims at enabling health care professionals to be proficient in the provision of palliative care, the clinical training will focus in improving quality of life of client with serious life threatening illness & their families. This course will utilize the health care process as a framework in providing palliative care for clients & their families. 

Trainees have the opportunity to apply their knowledge into real clinical situations, giving the opportunity to trainees to experience real clinical scenarios.

Participants will deal with patients and families at different settings including in-patient and home care.

Proposed Objectives:

1- Comprehensive Assessment and Plan of Care
2- Effective communication 

3- Advance care planning

4- Effective  family meetings

5- Effective pain and symptom management

6- Ability to care for terminally ill patient

7- Postmortem care

8- Dealing with death and grief 

9- Providing support and counseling in different issues

10- Providing comprehensive  care at home

11-  Learn how to build palliative and home care program

12- Wound management

�





مقترح استحداث برنامج أكاديمي



















































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































اسم البرنامج: الدبلوم المهني في الرعاية التلطيفية و المنزلية 
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